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اندر مصائب دانشجويان شبانه
  رضا كريمي*

دانش�جويان در دانش�گاه هاي كش�ور برابر هس�تند 
و وظيف�ه آنها كس�ب علم و دان�ش و انج�ام پژوهش 
اس�ت، در حالي كه بايد براي موفقيت در كسب علم و 
انجام پژوهش هايش�ان آرامش خاطر داش�ته باشند. 
در ميان دانش��جويان دانش��گاه هاي دولتي، دانشجوياني 
پذيرش مي شوند كه از آنها به عنوان دانشجويان نوبت دوم 
يا شبانه ياد مي شود. اين دانشجويان به رغم اينكه عنوان 
شبانه دارند شرايط آموزشي مشابهي مانند محل برگزاري 
كلاس ها، تاريخ امتحانات و مدرك دريافتي با دانشجويان 

روزانه دارند، اما مشكلات خاص خودشان را هم دارند. 
از جمله مشكلاتي كه مي توان در مورد دانشجويان شبانه 
دانشگاه هاي دولتي به آن اشاره نمود مسئله پرداخت شهريه 
است. مثلًا فرض كنيد كه يك نفر با رتبه مثلًا هزار توانسته 
است در يكي از رشته هاي فني مهندسي يك دانشگاه دولتي 
به عنوان آخرين نفر روزانه جذب شود و نفر هزارويكم نيز 
در همان رشته و دانشگاه به عنوان اولين دانشجوي شبانه 
قبول ش��ده اس��ت حال دانش��جوي دوم به خاطر يك نفر 
اختلاف در رتبه قبولي بايد شهريه تقريباً زيادي را به ازاي 

هر ترم بپردازد. 
علاوه بر ش��هريه مس��ئله خوابگاه اس��ت كه معم��ولاً به 
دانشجويان ش��بانه تعلق نمي گيرد و دانش��جويان شبانه 
بايد يا در خوابگاه هاي خودگردان با كيفيت پايين و شهريه 
بالا اسكان پيدا كنند يا بايد به دنبال منزلي مستقل براي 
استقرار خود بگردند كه اين مورد معمولاً براي دانشجويان 
دختر آن هم در شهرهاي بزرگ مشكلات فراواني را ايجاد 
كرده و خواهد كرد. دانشجويان ش��بانه حتي در ماجراي 
غذاي مصوب دانش��جويي هم متحمل زحم��ات و هزينه 
مي شوند. آنها بابت غذاي مصوبي كه به دانشجويان با هزينه 
پايين تعلق مي گيرد بايد هزينه اضافي بپردازند حال آنكه 

در ابتداي هر ترم شهريه پرداخت مي كنند. 
شايد تك تك هزينه هاي ذكر شده در سطور بالا به صورت 
جداگانه زياد و چشمگير نباش��د اما مجموع اين هزينه ها 
آنقدر زياد مي شود كه معمولاً يك خانواده متوسط توانايي 
پرداخ��ت آنها را ندارد و همين كافي اس��ت تا دانش��جو و 
خانواده اش ب��راي تأمين هزينه هاي تحصيل به مش��قت 
بيفتند و يك دانشجو شبانه  طي دوران تحصيل از آرامش 

كافي براي تمركز روي درس و دانشگاه برخوردار نباشد. 
به نظر مي رسد دولت محترم بايد براي رشد علمي كشور 
بار هزينه را از دوش دانش��جويان و مخصوصاً دانشجويان 
شبانه اي كه با رتبه هاي خوب در دانشگاه هاي خوب كشور 
پذيرفته شده اند از طريق وام هاي صندوق رفاه دانشجويان 
همچون كشورهاي پيش��رفته بردارد و دانشجويان پس از 
دانش آموختگي و پيدا كردن كار وام هاي خود را بازپرداخت 
نمايند. از طرفي مسئله خوابگاه و اسكان دانشجويان در حال 
حاضر به يك معضل براي دانشگاه و دانشجويان تبديل شده 
است به طوري كه در برخي دانش��گاه ها مشاهده مي شود 
خوابگاه خالي وجود دارد ولي دانش��گاه حاضر نيس��ت به 
دانشجويان شبانه خود خوابگاه اختصاص دهد و دانشجو 
بايد در ش��هر بگردد تا يك خوابگاه خودگردان مناسب يا 
منزلي مناس��ب براي اس��كان پيدا نمايد كه كاري بسيار 
سخت براي يك دانش��جو و خصوصاً براي يك دانشجوي 
دختر است، بنابراين بهتر است دانشگاه ها با توجه به ظرفيت 

پذيرش دانشجو نسبت به تهيه خوابگاه ها اقدام نمايند. 
*دانشجوي كارشناسي ارشد دانشگاه خوارزمي

تريبون دانشجويي

نهاد نمايندگي رهبري در دانشگاه ها نيازمند تحول

مسئولان با اساتيد جلسه بگذارند
 لازم است جلس��ات نقد و پرسش و پاس��خ ميان مسئولان 
و دانشگاهيان تشكيل ش��ود. بنده از سال ها پيش هميشه 
به مسئولان و به رؤس��اي جمهوري كه در اين مدت بودند، 
س��فارش مي كردم كه برويد دانش��گاه، برويد با دانشجوها 
حرف بزنيد. خود من كه هميشه مي رفتم. بنده از اول انقلاب 
و از پيش از انقلاب با دانشجوها ارتباط داشتم و سفارش هم 
مي كردم. حالا هم عرض مي كنم كه مس��ئولان بنشينند با 
اساتيد محترم جلسه  پرسش و پاسخ داشته باشند. اين پرسش 
و پاس��خ خيلي باارزش اس��ت، خيلي كمك مي كند؛ هم به 
مسئولان كمك مي كند، هم به استاد دانشگاه كمك مي كند، 
هم به فضاي علم دانشگاه كمك مي كند. مسئولان حضور را 
در ميان مجامع دانشگاهي بپذيرند، انتقاد دلسوزانه را بپذيرند. 
خيلي از اين حرف هايي كه اينجا گفته ش��د يا در جلس��ات 
شبيه اين گفته مي شود، مي تواند مسئولان را راهنمايي كند. 
مسئولان در هر رتبه اي از علم و معرفت و تجربه باشند، يقيناً 
بي نياز نيس��تند از اينكه نظرات صاحب نظران و نخبگان را 
بشنوند و از آنها بهره ببرند و استفاده كنند. انسان واقعاً از اين 
نظرات استفاده مي كند. مسئولان از اين كار ابا نداشته باشند؛ 
انتقاد عالمانه را، انتقاد سازنده را بپذيرند. هر كسي يك حرف 
انتقادي زد، فوراً نگوييم او با نظام مخالف است، او چنين است؛ 
نه، خيلي از نظرات انتقادىِ گزنده از روي دلسوزي است. انسان 
بايد ببوسد آن دهني را كه از روي دلسوزي انتقاد مي كند. اين 
از ناحيه  مسئولان، كه مس��ئولان اين وظيفه را دارند. البته 
استادان محترم هم بايد بدانند كه تخريب نشود. بيان انتقادي 
با تخريب ف��رق مي كند؛ بيان انتقادي ب��ا كامل كردن پازل 
دشمن فرق مي كند؛ با بدبين كردن مردم يا گستردن بدبيني 
در فضاي عمومي كشور فرق مي كند؛ بايد اينجوري نباشد؛ 

بايد واقعاً دلسوزانه باشد. 
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كلام رهبر

در مي�ان اخبار ريز و درش�ت ح�وزه آموزش 
عالی كش�ور طی روزهای گذشته، خبر ابقای 
حجت الاسلام محمد محمديان در رياست نهاد 
نمايندگی مقام معظم رهبری در دانش�گاه ها 
از اهميت وي�ژه ای برخوردار ب�ود. خبر ابقای 
حجت الاسلام محمديان در اين جايگاه از آن رو 
حائز اهميت بود كه پيش از اين حسن رحيم پور 
ازغدی عضو شورای نمايندگان نهاد نمايندگی 
مقام معظم رهبری در دانش�گاه های كش�ور 
در دومين نشست س�الانه بسيج دانشجويی 
دانش�گاه های علوم پزش�کی از اس�تعفای 
حجت الاسلام والمس�لمين محمد محمديان 
رئيس نهاد نمايندگی مق�ام معظم رهبری در 
دانش�گاه ها به دليل عدم پرداخ�ت بودجه از 
سوی دولت به اين نهاد خبر داده بود. حالا اما 
در اين روزها با ابقای حجت الاسلام محمديان 
در اين سمت از سوی رهبر انقلاب، اخبار قبلی 
رنگ می بازد. طبيعتاً كن�ار هم قرار دادن اين 
دو خب�ر گويای چي�زی جز عملک�رد صحيح 
حجت الاس�لام محمديان از نظر رهبر انقلاب 
طی مدت حض�ور وی در اين جايگاه نيس�ت.
مس��ئول نهاد نمايندگی رهبرى در دانشگاه ها، 
علاوه بر آنكه جايگاه پدرى براى فعالان تشكل هاى 
دانشجويی و ساير دانشجويان حاضر در دانشگاه 
دارد، به دلي��ل عضويت در ش��وراهاى ملی مهم 
و تأثيرگذار می تواند در رون��د اتخاذ تصميمات 
كلان حوزه هاى آموزش عالی و فرهنگی كشور 
نيز تأثيرگذارى چشمگيرى داشته باشد. مجموع 
عملكرد حجت الاسلام محمديان طی حضور در 

شوراهاى مذكور را شايد بتوان با صفت »انقلابی« 
نش��انه گذارى نمود. مس��ئله اى كه در بحبوحه 
تأكيدات مك��رر رهبر انقلاب بر حف��ظ روحيه و 
جهت گيرى هاى انقلابی مسئولان، نقطه مثبتی 
در كارنامه 12 ساله ايشان است. بر همين اساس 
است كه اكنون با گذشت دو دوره نمايندگی در 
دانشگاه ها و گذشت يك سال از زمان پايان دوره 
دوم حضور در اين سمت، حجت الاسلام محمديان 
بار ديگر ني��ز اعتماد رهبر انق��لاب را براى ادامه 

خدمت در اين جايگاه كسب كرده است. 
حمايت و همراهی با تش��كل هاى دانش��جويی 
انقلابی و فاصله گذارى آشكار با حاميان و پادوهاى  
فتنه سال 88 در صحن دانش��گاه ها، ديگر نقطه 
مثبت كارنام��ه رئيس نه��اد نمايندگی رهبرى 
در دانش��گاه ها به ش��مار می رود. حجت الاسلام 
محمديان دى ماه 95 در ديدار با جمعی از فعالان 
دانش��جويی در همين زمينه می گويد:»فعالان 
فتنه، چ��ه آگاهان��ه و چه ناآگاهانه، بس��اط يك 
كودتاى ن��رم را در كش��ور پهن ك��رده بودند و 
اميدشان هم به دانش��گاه بود. اميد اصلی جريان 
فتنه، به دانشگاه و دانش��جو بود و به طور خاص 
براى 16 آذر آن س��ال برنامه ريزى كرده بودند و 
گمان می كردند در 16 آذر دانشگاه ها كاملًا با آنها 
همراه می شوند و بعد از آن-يعنی حدود يك ماه 
بعدش- در ماه محرم و روز عاشورا می توانند مردم 
را به صحنه بياورند و كودتاى آنها به نتيجه خواهد 
رسيد.« همه اينها اما به معناى وارد نبودن انتقاد 
به عملكرد حجت الاس��لام محمدي��ان در ديگر 

حوزه ها نيست. 

ب��ه نظ��ر می رس��د وراى جهت گي��رى انقلابی 
حجت الاسلام محمديان در موضوعات فتنه 88، 
حضور در شوراهاى ملی و حمايت از دانشجويان 
انقلابی، می توان نقدهاى قابل تأملی را بر عملكرد 
رئيس نهاد نمايندگی رهبرى در ساير حوزه ها وارد 
دانست. اولين نقد وارد بر عملكرد حجت الاسلام 
محمديان را ش��ايد بتوان حضور كمرنگ ايشان 
در جمع عمومی دانش��جويان دانس��ت. چنانكه 
تقريباً تمامی جلسات ش��كل گرفته بين رئيس 
نهاد و دانشجويان، منحصر در جلسات ايشان با 
دانشجويان و تشكل هاى انقلابی بوده است. اين 
يعنی آنكه رياست نهاد رهبرى، به رغم تأكيدات 
مكرر رهبر فرزانه انقلاب در زمينه حضور مسئولان 
كشور در ميان دانشجويان و پاسخ به سوالات آنها، 
چنانكه بايد، در اين زمينه اهتمام نداشته است. 
روشن است كه وظيفه مسئول نهاد تنها در ارتباط 
با دانش��جويان انقلابی تعريف و خلاصه نش��ده، 
بلكه وظيفه مهم تر شايد ارتباط فعالانه، رو در رو 
و مستقيم با تمامی دانش��جويان- با هر ديدگاه 

سياسی يا اعتقادى- باشد. 
تنه��ا در اين صورت اس��ت كه نه��اد نمايندگی 
می تواند ادعاى ايفاى نق��ش پدرانه براى تمامی 
دانشجويان را داش��ته باشد. به نظر می رسد عدم 
اتخاذ چنين رويكردى از س��وى حجت الاسلام 
محمديان، خود به خود بر مدل ارتباطی مسئولان 
نهاد دانشگاه ها با دانشجويان نيز تاثير گذاشته، 
آنها هم تقريباً هرگز در جمع عمومی دانشجويان 
ديده نمی شوند! اين قاعده البته مانند هر قاعده 
ديگرى می تواند اس��تثناء داشته باشد و بحث ما 

طبيعتاً در اينجا راجع به عملكرد كليت مسئولان 
نهاد در دانشگاه هاى سراسر كشور است، نه معدود 
موارد استثناي احتمالی. مسئله ديگرى كه بايد 
به آن توجه داش��ت و اينجا و آنجا از زبان فعالان 
دانشجويی می ش��نويم، اين اس��ت كه خروجی 
فعاليت نهاد با رويكرد انقلابی مسئول اصلی آن 
چندان هماهنگ نيست، لذا شايد مناسب باشد 
حجت الاس��لام محمديان در اولين قدم پس از 
شروع دوره جديد مديريت خود، با به كار گيرى 
نيروهاى جوان، دغدغه مند و انقلابی، تحولی را در 

عرصه معاونت هاى خود ايجاد نمايد. 
وقتی نتيجه كار نهاد رهبرى چنانكه بايد با رويكرد 
انقلابی مسئول اصلی آن همخوانی ندارد، يعنی 
اينكه مديران رده ميانی نتوانس��ته اند به خوبی 
منويات رئيس نهاد را در س��طح دانش��گاه هاى 
كشور پياده سازى كنند. رويكرد محافظه كارانه 
در تعويض رؤس��اى نه��اد برخی دانش��گاه ها و 
معاونت هاى حجت الاسلام محمديان كه به تبع 
حضور طولانی مدت در ساختار ادارى، مديريت 
ادارى را بر رويك��رد انقلابی و جه��ادى ترجيح 
می دهند، چي��زى جز هرز دادن پتانس��يل هاى 
بزرگ اين نهاد و نااميد كردن دانشجويان دلبسته 
آرمان هاى انقلاب نخواهد بود. موضوع ديگرى كه 
در همين زمينه می توان به آن اش��اره كرد، لزوم 
در پيش گرفتن رويك��رد جوانگرايی در انتخاب 
رؤساى نهاد دانشگاه هاى مهم است. نمی شود ما 
همزمان با خوشحالی براى  حضور يك عضو جوان 
در كابينه دوازدهم و انتقاد به حضور پيرمردها در 
مديريت هاى كلان دولتی، همچنان تصور كنيم 
رئيس نهاد رهبرى يك دانشگاه حتماً بايد در رده 

سنی 50 به بالا روزگار بگذراند! 
در كنار تمامی اين انتقاده��ا اما روى آوردن نهاد 
به حوزه آموزش مجازى دانشگاهيان را می توان 
از جمله ديگر نقاط مثبت كارنامه حجت الاسلام 
محمديان طی سال هاى گذشته تصور كرد.  با اين 
حال، به نظر می رسد مادامی كه در روند گزينش 
رؤساى نهاد دانش��گاه ها به س��مت جوانگرايی 
حركت نشود و حجت الاسلام محمديان و رؤساى 
نهاد دانشگاه هاى سراسر كشور تصميم به تخاطب 
واقع��ی و رو در رو با عموم دانش��جويان نگيرند، 
آموزش هاى مجازى ارائه شده نيز مخاطبان بسيار 
محدودى خواهد داش��ت. روى هم رفته به نظر 
می رسد كليدواژه هاى تحول در نهاد نمايندگی 
رهبرى در دانشگاه ها، جوانگرايی، دورى جستن 
از محافظه كارى و مصلحت انديشی هاى غيرواقعی 
در عزل و نصب ها و نهايت��اً تخاطب واقعی و رودر 
روى مسئولان نهاد دانشگاه ها با عموم دانشجويان 
باشد. در پايان، توفيق حجت الاسلام محمديان 
در دوره جديد نمايندگی رهبر معظم انقلاب در 

دانشگاه ها را آرزومنديم. 

  محسن فرهادي
اغراق نيس�ت اگر اردوهاي جه�ادي را عرصه 
حضور خالص ترين نخبگان ملت ايران بناميم. 
دانشجويان، پزشکان، پرستاران، روحانيون، 
فعالان فرهنگي و اس�اتيد دانش�گاهي كه از 
عمق جان به ارزش هاي انق�لاب حضرت روح 
الله)ره( باور دارند و در راه خدمت به محرومان 
به عنوان صاحب�ان اصل�ي انقلاب، س�ر از پا 
نمي شناس�ند. اردوهايي كه همزمان با فراهم 
كردن بس�تر پرورش محسن حججي ها، اميد 
به انق�لاب را در دل محروم ترين اقش�ار ملت 
مي روياند و تداوم خط صحيح انقلاب را تضمين 
مي كند. ظرفيت س�ازندگي دو جانبه موجود 
در اين فضا، آنقدر ويژه اس�ت كه رهبر انقلاب 
مکرر نخبگان جوان كشور را به حضور در اين 
فضا ترغيب نمايند: »حضورت�ان در اردوهاي 
جهادي خيلي خوب اس�ت. نگويي�د وقتمان 
تلف مي شود؛ نه، بيشترين و بهترين استفاده 
از وق�ت همي�ن اس�ت! درس�تان را بخوانيد، 
پژوهش�تان را بکني�د، كارت�ان را بکنيد، در 
اردوهاي جه�ادي هم كه در دوره  س�ال، چند 
هفته اي انسان را مشغول مي كند شركت كنيد.«
اردوهاي جهادي طي سال هاي گذشته گسترش 
كمي قابل توجهي را تجرب��ه كرده اند. آنگونه كه 
تنها در س��ال 95، 4هزار روس��تاي كشور شاهد 
خدمات رساني گروه هاي جهادي بوده است. انجام 
7 هزار كار فرهنگي و ه��زارو800 پروژه عمراني، 
در كنار حضور 600 پزش��ك، هزار روحاني، 200 
مشاور براي امور مشاوره هاي خانواده، تنها بخشي 
از آمار خدمات رساني گروه هاي جهادي در سال 
گذشته محسوب مي شود. اين يعني آنكه نيروي 
انساني آماده به كار داوطلبانه در اردوهاي جهادي، 
به عنوان مهم ترين ركن ش��كل گيري اين اردوها 
به وفور وجود دارد و اين مايه خوش��حالي است. 
چند روز پيش اما خبر تلخي جهادگران حاضر در 
اردوهاي سراسر كشور را داغدار كرد. خبر از اين 
قرار بود كه دو تن از جهادگران گروه  جهادي طلوع 
حق كه براي محروميت زدايي راهي روس��تاهاي 
شهرس��تان گيلانغرب ش��ده اند، به دليل سانحه 

رانندگي در طول مسير به شهادت رسيده اند. 
ظاهرِ اين خبر به نظر مي رس��د چيز عجيبي در 
خود نداشته باشد. با اين حال وقتي آگاه مي شويم 

شهيدان امين شيرازي و سيدمحمد حسيني سوار 
بر پشت يك وانت نيسان آبي دچار سانحه شده اند، 
وضعيت متفاوت خواهد شد. سؤال اين است كه 
چرا بايد ارزش��مندترين نخبگان ملت را دس��ته 
جمعي سوار بر پشت نيسان آبي جابه جا كنيم و 
اينچنين غريبانه از دست بدهيم؟ در خبرها آمده 
است حال دو تن ديگر از اعضاي اين گروه جهادي 
كه متشكل از فعالان فرهنگي بوده، وخيم است. 
با اين ح��ال، مابقي مصدومان ب��ه تهران منتقل 
شده اند. اعضاي اين گروه جهادي، پيش از اين در 
طرحي با عنوان »سه شنبه هاي مهدوي« به مدت 
12 هفته در چهارراه ولي عصر تهران، به نام و ياد 
امام زمان)عج( به توزيع گل، شربت و شيريني بين 
مردم پرداخته بودند. شهيد سيدمحمد حسيني، 
دانشجوي رشته معماري دانشگاه صنعتي اميركبير 
تهران و شهيد امين شيرازي، دانش آموخته عمران 

و پدر يك دختر يك سال و نيمه و يك پسر بود. 
ظاهراً تاكنون هيچ كسي در زمينه عوامل و دلايل 
شهادت مظلومانه اين دو جوان مؤمن و انقلابي، 
مسئوليتي بر عهده نگرفته است. جهادگراني كه 
خود به ياري محرومان و پابرهنگان مي شتابند، از 
قرار معلوم از محرومان نيز مظلوم تر هستند. در اين 
ميان تنها بسيج دانشجويي دانشگاه رازي كرمانشاه 
با صدور بيانيه اي نسبت به بي مسئوليتي واقع شده 
در جريان اين حادثه اعتراض كرده است. در بخشي 
از بيانيه مذكور مي خوانيم: »اگر اين گروه از حداقل 

امكانات مانند خودروي مناسب برخوردار بود، اين 
اتفاق رخ مي داد؟ يا اگر تيم پزشكي يا امدادي هلال 
احمر، با اين گروه همراهي مي كرد، شدت حادثه 
به اين حد مي رسيد؟ بي توجهي مسئولان ارگان ها 
به اردوهاي جهادي و جهادگران)به رغم وعده هاي 
قبلي خود مسئولان( قصه  تأسف برانگيزي دارد 
كه اگر بخواهي��م عملكرد تك ت��ك ارگان ها را - 
حتي نهادهايي كه عن��وان انقلابي بودن را يدك 
مي كش��ند- بررس��ي كنيم، مثنوي هفتاد دفتر 

خواهد بود.«
در همين حال اما مسئول جهاد سازندگي سازمان 
بسيج دانشجويي كش��ور نيز طي مصاحبه اي به 
رسانه ها گفته است:»با وجود حوادثي مانند آنچه 
در كرمانشاه اتفاق افتاد اما خوشبختانه روز به روز 
اعزام ما بيشتر هم شده اس��ت.« مفرد در ادامه با 
اشاره به تأكيدات اخير رهبر انقلاب در زمينه لزوم 
كمك دولت به گروه هاي جهادي، خواستار توجه 
بيشتر دولت به اين موضوع ش��ده است. طبيعتاً 
واقعيتِ افزايش اعزام ها با وجود حوادثي اينچنين، 
چندان عجيب نيست؛چراكه براي دانشجوياني 
كه از زندگي راحت خود در شهرها براي خدمت 
رايگان به محرومان دس��ت كش��يده اند، چنين 
حساب و كتاب هاي دنيوي اساساً مطرح نيست. 
با اين حال، اصل مس��ئله مس��ئوليت پذيري در 
زمينه قصور رخ داده در جريان شهادت مظلومانه 
جهادگران ب��از هم در هاله اي از ابه��ام قرار دارد. 

طبيعتاً دولت را مي ت��وان در رده مقصران اصلي 
اين حادثه جاي داد؛چراكه قريب دو سال پيش 
از اين، مسئول جهاد س��ازندگي سازمان بسيج 
دانش��جويي كش��ور طي مصاحبه اي در رابطه با 
ميزان بودجه اختصاص يافته به اردوهاي جهادي 
در دولت يازدهم گفته بود:»خيلي كمتر ش��ده. 
يعني عمدت��اً بچه ها جذب خيري��ن غيردولتي 
داشتند از بازار گرفته تا مثلًا كارخانه ها تا مثلًا از 
هيئات و مساجد.« با اين حال، طبيعتاً دولت تنها 
مقصر از دست رفتن مظلومانه نخبگان جهادگر 
نيست. بخش ديگري از تقصير بدون شك متوجه 
ارگان سازمان دهي كننده عمليات جهادگران در 
شهرستان گيلانغرب خواهد بود. قصورهايي كه به 
برخي از آنها در بيانيه بسيج دانشجويي دانشگاه 
رازي كرمانشاه نيز اشاره ش��ده است. طبيعتاً در 
فضايي كه رهب��ر انقلاب مكرر بر نياز كش��ور به 
نيروهاي جوان و انقلابي ب��راي عبور از چالش ها 
تأكيد مي كن��د، نمي توان از ش��هادت مظلومانه 
جهادگران بس��يجي تنها با تكيه ب��ر ترجيع بند 

»افزايش اعزام ها به رغم حوادث« عبور كرد. 
وانگهي،گستره اردوهاي جهادي تنها محدود به 
شهرستان گيلانغرب نيس��ت تا با حل معضل در 
آنجا، ديگر شاهد چنين حوادث غمباري نباشيم! 
بنابراين به نظر مي رسد بايد به اين موضوع بسيار 
ريش��ه اي تر نگاه كرد. به بياني ديگر اگر موضوع 
اصلي، كمبود بودجه اس��ت، خوب اس��ت نهاد 
متولي اردوهاي جهادي پي��ش از آنكه حادثه اي 
ديگر خلق شود، طي نامه اي رسمي و رسانه اي- يا 
غير رسانه اي- به مقامات دولتي، معضلات موجود 
در اين زمينه را گزارش كرده، نتيجه را براي افكار 
عمومي كشور نيز شفاف سازي كند. اتخاذ تدابير 
ويژه براي برطرف كردن اشكالات ايمني در پروسه 
حضور گروه هاي جهادي در مناط��ق محروم را 
مي توان ديگر وظيفه فوري مس��ئولان مستقيم 
اين حوزه قلم��داد كرد. در اين زمين��ه، نهادينه 
كردن شعار »اول ايمني، بعد كار«، بايد سرلوحه 
عمليات ه��اي عمراني گروه ه��اي جهادي فعال 
در سراسر كشور قرار گيرد. سخن در اين زمينه 
بسيار است و فرصت طرح همه آنها در اين گزارش 
نيست. با اين حال به طور خلاصه شايد بتوان گفت 
اكنون فرصت آسيب شناس��ي اردوهاي جهادي 

توسط مسئولان برگزاركننده آن است. 

حسن رضایی 
   گزارش 

در حاشيه شهادت 2 جهادگر بسيجي در گيلانغرب
اينجا من نان آور خانه اماردوهاي جهادي و الزاماتي كه بايد فراهم شوند

  سميه عظيمي
توي يخچال هيچي نداشتيم. البته همان وقت ها هم كه همه چيز 

داشتيم تخم مرغ و گوجه مان به راه بود و خيار و پنيرمان. 
خدا به پدرم س��لامتي بدهد. مي رفت همه چي��ز مي خريد، بار 
ماشين مي كرد و مي آورد و مادر تميز و مرتب همه را داخل يخچال 
مي چيد. ميوه ها را مي شس��ت و پوس��ت مي گرفت و گاهي هم 

دهن مان مي گذاشت. 
شير و موز شبش هم ترك نمي شد. مي نشست پاي ميز تحريرم 
و يك قاچ موز و يه قلوپ شير را به زور مي كرد توي حلقم. تازه غر 
هم مي زدم كه  اي واي مامان ولم كن. و او مي گفت: »بخور جون 

داشته باشي بچه!« 
راست مي گفت. حالا صبح تا شب سر كلاسم و دم غروب تازه وقتي 
از اين پله هاي عريض و طويل خانه دانشجويي مي رسم بالا، يادم 

مي آيد همان نان و پنير و گوجه را هم نداريم بخوريم. 
اخم هايم در هم مي رود وقتي مي فهمم امشب نوبت من است كه 
بروم خريد. سرم روي تنم سنگيني مي كند و پاهايم توان پايين 

رفتن ندارند چه برسد به اينكه با كلي بار از اين پله ها بالا بيايد. 
نزديك ترين مغازه دو تا كوچه پايين تر است اگر باز باشد!

به هر زحمتي است خودم را به مغازه دو تا كوچه پايين تر مي رسانم. 
مغازه باز است اما آنچه را من مي خواهم يكي در ميان دارد. 

صاحب مغازه مي گويد برو خيابان. . . بعد از چهارراه. . . آنجا نان دارد. 
خسته ام و نالان. آنقدر كه همين آقاي فروشنده هم متوجه اش 
مي شود. دلم مي خواهد گريه كنم. آهي مي كشم و راهي مي شوم. 
كوچه تاريك اس��ت و خلوت. دل دل مي كنم ب��راي رفتن به آن 
آدرس،اما هم نوبت من اس��ت كه خريد كنم و هم بچه ها امشب 

و فردا نان ندارند. 
لنگ لنگان راه مي افتم. چاره اي نيس��ت. بايد با دست پر به خانه 
دانشجويي برگردم. كاش دانشجوي شهر ديگري نمي شدم. كاش 

به حرف مادرم گوش مي دادم و در شهر خودمان مي ماندم. 
مرا چه به خريد! مني كه حتي يكبار هم دست به سياه و سفيد نزده 
بودم حالا بايد شام بپزم، خريد كنم، لباس بشويم، اتو كنم؛ تازه 
درس هم بخوانم. توي همين فكر و خيال ها هستم كه به همان 
خياباني كه فروشنده گفته بود مي رسم. اينجاها را بلد نيستم، تازه 

ترم اولم و سه هفته هم بيشتر از شروع ترم نگذشته است. 
خدا را شكر اين يكي مغازه نان دارد والا هم جلوي بچه ها خجالت 
زده مي شدم و هم گرس��نه مي مانديم. هر چند حتماً خجالت از 

گرسنگي بيشتر آزارم مي داد. 
تا وقتي از پله ها بالا آمدم و به در ورودي رس��يدم تمام خاطرات 
دوران درس خواندن و كنكور دادن و مهرباني هاي مادرم را مرور 

كردم. دلم براي خانه و پدر و خريدهايش تنگ شده است. 
براي ميوه هاي پوست كنده مادر و خرت و پرت هاي خوشمزه اي 
كه پدر مي خريد. حتماً اگر پدرم بود نمي گذاشت تا اين موقع شب 

بيرون باشم يا بروم خريد. 

 سياست بازی
 بلای جان پژوهشگاه »شاخص پژوه«

 پژوهشگاه ش��اخص پژوه با مجوز 
رس��می و قطعی وزارت علوم طی 
تصوي��ب در وزارت علوم دولت نهم 
و هيئت امن��اى قبلی دانش��گاه به 
مدت ۳0 س��ال، در دل دانش��گاه 
اصفهان شكل گرفت و در سال 87 
ابتدا  گروه پژوهش��ی آن تش��كيل 
ش��د و در ادامه در سال 89 به مركز 
پژوهشی ارتقا يافت. سپس در سال 
91 با مجوز رسمی وزارت علوم در 
قالب پژوهشكده اقدام به جذب دانشجوى پژوهش محور در مقاطع 
كارشناسی ارشد و دكترى كرد.  اين پژوهش��گاه از ابتدا تاكنون 
افتخارات زيادى كسب كرده و برترين پژوهشگاه كشور در حوزه 
دكترى پژوهش محور است. رسالت اصلی پژوهشگاه، توليد علم و 
اجرايی كردن سياست هاى ابلاغی رهبرى در حوزه علم و فناورى 
و تجارى س��ازى علوم اس��ت و هم اكنون مبتنی بر فعاليت هاى 
پژوهش��ی پژوهش��گاه 10 خط توليد محصولات دانش بنيان را 
راه اندازى كرده است. همچنين پژوهشگاه موفق به كسب بسيارى 
از افتخارات در دولت يازدهم شده است به گونه اى كه در سال 92 در 
حوزه تجارى سازى علوم توسط وزارت علوم به عنوان پژوهشگاه برتر 
انتخاب شد و در اسفندماه 95 توسط وزارت كار به عنوان برترين 
مركز كارآفرينی استان تهران شناخته شد. متأسفانه وزارت علوم 
در يك اقدام ناگهانی مجوز پژوهشگاه را لغو و منحل اعلام كرد و 
۳00 دانشجوى ارشد و دكترى اين پژوهشگاه را بدون هيچ دليل 
قانونی به حالت معلق در آورد. با تعويض رياست دانشگاه اصفهان در 
اسفند ماه 92 با روى كار آمدن دولت يازدهم مشكل  آفرينی براى 
پژوهشگاه آغازشد و رياس��ت فعلی دانشگاه اصفهان اعلام داشته 
است من مصوبات رياست قبلی، وزارتخانه دولت قبل و هيئت امناى 
قبلی دانشگاه را قبول ندارم،لذا بايد پژوهشگاه منحل گردد، اين در 
حالی است كه تاكنون پژوهشگاه خدمات زيادى داشته و هزينه هاى 
زيادى را هم اعضاى اين پژوهشگاه متقبل شده اند. وزرات علوم در 
اقدامی نادرست بندهاى پذيرش دانشجويان بورسيه را حذف كرده 
و اعلام داشته است اين افراد بعد از چهار سال تحصيل دوباره بايد 
آزمون ورودى دهند، در حالی كه تمام مجوزهاى رسمی جذب اين 
دانشجويان وجود دارد. ميلياردها تومان در طول اين سال ها هزينه 
شده كه عملكرد بسيار درخشان پژوهشگاه را هم در همين مدت 
اندك در پی داشته است، اما با تعويض دولت ها و رياست دانشگاه 
سياسی بازى ها و حاشيه درست كردن براى پژوهشگاه شروع شد.

ما از معاونت آموزش��ی وزارتخان��ه می خواهيم كه پاس��خ دهند 
چگونه پژوهشگاهی كه تا سال 94 مجوز جذب دانشجو از دولت 
يازدهم دريافت می كرده است امروز تحت فشار قرار می گيرد كه 

منحل گردد؟! 

ر وايت دانشجويي

حرف استاد

دکتر امیر محمودزاده

رئيس پژوهشگاه شاخص پژوه


